



MARTIN VILLA PERTSONA “NON GRATA” IZENDATZEAREN ALDEKO MOZIOA

Estatu espanyiarraren inpunitate politika, diktadura frankistan eta trantsizio politiko deiturikoan gauzaturiko gizateriaren aurkako krimenen ikerketa eta auzipetze ezari dagokionez, gaur egungo arazoa da, gizartean eta gutxieneko estandar demokratikoak bete nahi dituen Estatu ororen oinarrizko zimenduetan eragina duena.

Rodolfo Martin Villa politika eta errepresio frankistaren egile nagusietako bat izan zen 60 eta 70eko hamarkadetan, SEUko buru nazional, sindikatu bertikaleko idazkari eta Bartzelonako gobernari zibil izan baitzen. Gero, Arias Navarroren gobernuarekin Harreman sindikaletarako zein gobernazio ministro eta, ondoren, Suárezen gobernuarekin Barne ministro izan zen. Haren agintepean, ministro zela 1975eko abendua eta 1979ko apirila bitartean, errepresio odoltsuaren erantzule izan zen, krimen larriak gauzatu baitziren: Gasteiz (1976), amnistiaaren aldeko astea edota Iruñea (Sanferminak 1978), Euskal Herrian, eta baita hemendik kanpo, Madril, Málaga, Tenerife, Bartzelona, Alacant, ...

Martin Villa inputatua izan da, justizia unibertsalaren printzipioa aplikatuta, Argentinako Errepublikaren Krimen gaietarako eta zentzategi federaleko 1. Epaitegi Nazionalean gizateriaren aurkako krimenak egotzita, haren jarduna giza eskubideen urraketa masibo, sistematiko eta antolatuen esparruan gauzatu baitzen, berrogei urtetan zehar, diktadura frankistan, eta Trantsizio deiturikoan.

Gizateriaren aurkako krimenak direnez, preskripzioa ez da ezartzen, eta aipaturiko delituak ez daitezke ez amnistiatu, ezta indultatu ere. Horregatik, Argentinako agintari judizialek haren estradizioa eskatu zioten Gobernu espanyiarrari. Ministro Kontseiluaren 2015eko martxoaren 13ko Erabakiak ukatu zuen eskaera.

Dena den, eta aipaturiko kereilaren tramitazioari utzi gabe, Estatu espanyiarrak Giza Eskubideen eta nazioarteko zuzenbide penalaren arloan hartutako eginbeharrok behar bezala betetzeko, beharrezko da dagokien prozesu judzialak hastea, Martin Villak izan dituen erantzukizun penalak zehaztu eta garbitzeko.

Ez dirudi ordea horretarako asmoa duenik, Espainiako aginte eremu ezberdinatik kereilaren tramitazioa galarrazten saiatzeaz gain, irailean María Servini epaileak Martin Villari deklarazioa hartu bezperan, Gobernu presidente izandakoek eta beste zenbait pertsona esanguratsuk gutuna atera zuten Martin Villari babesak eskainiz, frankismoaren biktimentzat iraingarria eta justiziaren jardunean eragiteko ahalegin onartezina.

Aurreko oinarri harturik, Debako Udalaren Osoko Bilkurari eskatzen diogu ondoko mozioa har dezala:

MOZIOA

1.- Gobernu espanyiarrak premiatu 2015eko martxoaren 13an Ministro Kontseiluak hartutako erabakia bertan behera uzteko, alegia María de Servini epaileak Martin Villari deklarazioa hartzeko egindako estradizio eskariari zegokiona.

2.- Nazioarteko Zuzenbidearen “estraditatu edo epaitu” printzipioa aplikatuz, Estatuak behar bezalako neurriak har ditzan auzitegi espanyiarrek diktadura frankistan eta Trantsizio politiko deiturakoan gauzatutako gizateriaren aurkako krimenak ikertu eta epaitu ditzaten, eta, bereziki, Martin Villaren erantzukizuna izan daitezkeenak.

3.- Udalerrri honetan Martin Villa pertsona “non grata” deklaratzea.

4.- Baldin eta inoiz Debako Udalak bere garaian Martin Villari emandako ohorezko aipu eta dominarik eman badizkio, berehala kentzea, inongo gorazarrerik bertan bera utziz.

5.- Maria Servini epaileari frankismoko krimenen zigorgabetasunarekin amaitzeko egiten ari den lana eskertu, Gobernu Espainiarak jarritako oztopo guztien ondotik, presidente izandakoek eta beste zenbait ordezkarik gutun bidez Martin Villari eman babes salatu eta Argentinako epaitegia egiten ari den lanaren jarraitza eskatu.

6.- Erabaki hau ondoko hauei helaraztea: Justizia Ministerio espainiarri, Auzitegi Nazionalaren buruari, Auzitegi Gorenaren buruari, Estatuko Fiskalza Nagusiari eta Argentinako Errepublikaren Krimen gaietarako eta zentzategi federaleko 1. Epaitegi Nazionalari.

Deban, 2020ko azaroaren 5ean.





MOCION EN FAVOR DEL PROCESAMIENTO DE RODOLFO MARTIN VILLA

La política de impunidad del Estado español respecto a la falta de investigación y enjuiciamiento de los crímenes contra la humanidad cometidos durante la dictadura franquista y la denominada Transición, es un problema actual que afecta a toda la sociedad y a los cimientos básicos de cualquier Estado que pretenda cumplir unos estándares democráticos mínimos.

Rodolfo Martín Villa fue uno de los principales artífices de la política y represión franquista durante los años 60 y 70, siendo Jefe Nacional del SEU, Secretario del Sindicato vertical, gobernador civil de Barcelona y finalmente ministro de Relaciones Sindicales, de Gobernación y de Interior con los gobiernos de Arias Navarro y Suárez. En sus mandatos como ministro de diciembre de 1975 a abril de 1979 tuvo responsabilidades en una cruenta represión en la que se cometieron graves y continuados crímenes: Vitoria-Gasteiz (1976), semana pro-amnistía o los sucesos de Pamplona-Iruña (Sanfermines 1978), en Euskal Herria, y en el Estado español en Madrid, Málaga, Tenerife, Barcelona, Alacant...

Martín Villa ha sido imputado en aplicación del principio de Justicia Universal ante el Juzgado Nacional de lo Criminal y Correccional Federal número 1 de la República Argentina, como autor de crímenes contra la humanidad, ya que su actuación se desarrolló en el marco de violaciones masivas, sistemáticas y organizadas de derechos humanos cometidas por la dictadura franquista durante más de cuatro décadas, incluyendo el período de la denominada Transición.

Al tratarse de crímenes contra la humanidad, no opera el instituto de la prescripción, ni los citados delitos pueden ser amnisteados, ni indultados. Por esta razón, las autoridades judiciales argentinas solicitaron al Gobierno español su extradición, junto a la de otras 19 personas, la cual fue denegada por Acuerdo del Consejo de Ministros de 13 de marzo de 2015.

No obstante, y sin perjuicio de la tramitación de la citada querella, para el adecuado cumplimiento de las obligaciones asumidas por el Estado español en materia de Derechos Humanos y Derecho Penal Internacional, es necesario iniciar los correspondientes procesos judiciales para determinar y depurar las responsabilidades penales en las que pudiera haber incurrido Martín Villa.

Sin embargo, no parece que el Estado español tenga intención de hacerlo, ya que, además de intentar obstaculizar la tramitación de la denominada querella argentina desde los distintos ámbitos, en septiembre, la víspera de la toma de declaración por parte de la jueza María Servini a Martín Villa, los que fueran presidentes del Gobierno y otras personas significativas hicieron públicas unas cartas dirigidas a la jueza Servini ofreciendo su apoyo a Martín Villa, un insulto para las víctimas del franquismo y un intento inaceptable de influir en la actuación de la justicia.

En base a todo lo anterior, interesamos del Pleno del Ayuntamiento de Deba la adopción de la siguiente moción:

MOCIÓN

1.- Instar al Gobierno español a dejar sin efecto el Acuerdo del Consejo de Ministros de 13 de marzo de relativo a las extradiciones solicitadas por la jueza María Servini para toma de declaración indagatoria.

2.- En aplicación de la normativa del Derecho Internacional, se adopten por el Estado español todas aquellas medidas necesarias para que por los Tribunales españoles se proceda a la investigación y enjuiciamiento de los crímenes contra la humanidad cometidos durante la dictadura franquista y la llamada Transición política y, muy en particular, de todos aquéllos cuya responsabilidad pudiera recaer en Martín Villa.

3.- Declarar a Martín Villa persona “non grata” en este municipio.

4.- Si el Ayuntamiento de Deba le hubiera concedido en su día alguna mención de honor y medalla a Martín Villa, retirarla inmediatamente, anulando cualquier ensalzamiento de su figura.

5.- Agradecer a la jueza María Servini el trabajo que está realizando para acabar con la impunidad de los crímenes del franquismo, tras todos los obstáculos planteados por el Gobierno español, denunciar el apoyo por medio de una carta de los ex presidentes españoles y otros representantes a Martín Villa y solicitar la continuidad de la labor que está llevando a cabo el juzgado argentino.

6.- Trasladar el presente acuerdo al Ministerio de Justicia español, al presidente de la Audiencia Nacional, al presidente del Tribunal Supremo, al presidente del Tribunal Constitucional, a la Fiscalía General del Estado y al Juzgado Nacional de lo Criminal y Correccional Federal número 1, de la República Argentina.

En Deba, a 5 de Noviembre de 2020.

